
۰۰:۰۰پایانغلطگیری۰۰:۰۰شروعغلطگیری۰۰:۰۰پایانصفحهآرایی۰۰:۰۰شروعصفحهآرایی

w w w . F D N . I Rw w w . F D N . I R

@ f a r h i k h t e g a n d a i l y@ f a r h i k h t e g a n d a i l y

پاســخ به ۱۶ سوال پرتکرار از طرح پایش
»فرهیختگان«پسازگذشتحدود4۰روزازآغازطرحپایشکهبهنوعیبزرگترینطرحدرحوزهپژوهشوفعالیتهای

دانشگاهیبهشمارمیرود،سوالاتیراکهمدنظراساتید،دانشجویانوافرادصاحبنظردراینحوزهبوده
ازرئیسدبیرخانههایطرحعلمیپایشپرسیدهاست

شنبه ۱۱ آبان ۱۳98   شماره 2896شنبه ۱۱ آبان ۱۳98   شماره 2896

  نیمکت خبر

متخلفانعلمیازادامهتحصیلمحروممیشوند

سیدحسین حسینی، معاون آموزشی دانشگاه تهران در گفت وگو با مهر، از تغییر در 

آیین نامه های آموزشی این دانشگاه خبر داد و اظهار داشت: »تاکید بر رسیدگی به 

تخلفات دانشجویان یکی از نکات برجسته آیین نامه جدید است. بر این اساس اگر 

دانشجو، در هر مرتبه تحصیلی مرتکب تخلف شود، باید مورد رسیدگی قرار گرفته 

و حکم متناسب با تخلف صورت گرفته، صادر و اعلام شود.« وی ادامه داد: »در این 

راستا اگر تخلف دانشجو، چه در زمان تحصیل و چه در مرحله پژوهش، تدوین رساله 

و پایان نامه، محرز شود، بنا به توصیه اکید آیین نامه جدید از ادامه تحصیل محروم 

و اگر پس از اتمام دوره تحصیل نیز مشـــخص شود که دانشجویی مرتکب تخلف 

علمی شده بوده است، با ابطال مدرک مواجه خواهد شد.« حسینی درخصوص روند 

رسیدگی به تخلفات گفت: »اساسا برمبنای گزارش هایی که به دانشگاه می رسد، ابتدا 

کمیته اخلاق دانشگاه، به عنوان مرجع ممیزی، نسبت به بررسی و رسیدگی به تخلف 

صورت گرفته اقدام و متعاقب آن، کمیته انضباطی، حکم لازم را صادر و اعلام می کند.«

تحولاتسیاسیواجتماعیجامعهبایددردانشگاهرصدشود

رئیس نهاد نمایندگی ولی فقیه در دانشگاه ها مهم ترین درخواست و انتظار 

از مراکز علمی و دانشگاه را تربیت کادر و نیروی متخصص موردنیاز جامعه 

عنوان کرد. مصطفی رســـتمی پنجشنبه شـــب در شانزدهمین اجلاس 

معاونان فرهنگی و دانشجویی وزارت بهداشت در همدان اظهار داشت: 

»بخش های مختلف حوزه بهداشـــت، درمان و سلامت در دانشگاه های 

علوم پزشـــکی تربیـــت افراد متخصص و دارای شایســـتگی را برای حل 

مسائل این بخش برعهده دارند.« وی با بیان اینکه دانشگاه ها مکلف به 

پیگیری مسائل کلان جامعه و حل آنها هستند، افزود: »اگر ما به مشکل 

و مساله ای در این حوزه برسیم، باید دانشگاه ها به دنبال رفع آن باشند.« 

رستمی با بیان اینکه تحولات عمومی، سیاسی و اجتماعی جامعه باید در 

دانشگاه رصد شود، گفت: »این تحولات باید در دانشگاه هدف گذاری و 

ریل گذاری شود، زیرا بخش نخبه و اندیشمند در این فضا حضور دارد.«

سقفاعتبارکلیوامتغذیهدانشجوییافزایشیافت

ناصر مطیعی، رئیس صندوق رفاه دانشـــجویان وزارت علوم در 

گفت وگو با مهر درباره آخرین وضعیت وام تغذیه دانشـــجویی 

گفت: »صندوق رفاه دانشجویان وزارت علوم در حوزه وام تغذیه 

به صورت متمرکز عمل کرده و تلاش می کند این وام به دانشجویان 

متقاضی ارائه شود. هیچ زمانی سقف تقاضای وام تغذیه از اعتبار 

صندوق رفاه بیشـــتر نبوده است. در سال جاری نیز با توجه به 

شرایط دشوارتر اعتبار کلی وام تغذیه را افزایش دادیم تا بتوانیم 

به دانشجویان بیشتری این خدمات را ارائه کنیم.« رئیس صندوق 

رفاه دانشجویان وزارت علوم اظهار داشت: »در حوزه تغذیه علاوه بر 

توزیع ۲۰۰ میلیارد تومان اعتبار کمکی بین دانشـــگاه ها، با 

کمک سازمان برنامه و بودجه حدود ۳۱ درصد از آشپزخانه های 

دانشگاه ها مشمول طرح ارتقا، نوسازی و صنعتی سازی شده اند.« 
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شبکههایملیتحولآموزشعلومپزشکیتشکیلمیشود

معاون آموزشـــی وزارت بهداشـــت، درمان و آموزش پزشـــکی گفت: »شبکه های ملی 

تحول آموزش علوم پزشکی برای اولویت های ملی به زودی تشکیل می شود. اساسنامه 

شـــبکه های ملی تحول آموزش علوم پزشکی تدوین شـــده که این شبکه ها به عنوان 

هسته های علمی در زمینه ماموریت های ویژه واسپاری شده به مناطق آمایشی کشور، 

بسترهای گردآوری ظرفیت های تمامی نهادهای مرتبط و همچنین ایجاد حافظه سازمانی 

ارزشمندی در این زمینه ها را فراهم می کنند.« وی اظهارداشت: »هدف از تشکیل مناطق 

آمایشی کشور ایجاد هم افزایی در بین دانشگاه های علوم پزشکی و سایر نهادهای علمی 

مستقر در مناطق آمایشی برای دستیابی به توسعه علمی در منطقه است و طی سال های 

گذشته با تلاش همکاران در مناطق آمایشی این هدف به خوبی پیگیری شده است.« 

لاریجانی با اشـــاره به اهمیت بحث ماموریت گرا شدن دانشگاه ها اظهار داشت: »مقام 

معظم رهبری نیز در سخنان خود بر این موضوع تاکید داشتند و این تکلیف بالادستی 

در برنامه تحول و نوآوری در آموزش علوم پزشکی و در قالب مناطق آمایشی پیگیری شد.« 

سوابقعلمیاعضایهیاتعلمیبرایاطلاععموممنتشرشود

دبیر هیات عالی جذب شورای عالی انقلاب فرهنگی گفت: »در راستای شفاف سازی سوابق اعضای 

هیات علمی که در دانشگاه ها جذب شدند، گزارش فعالیت های علمی آنها در پایگاه اطلاع رسانی 

دانشگاه ها برای اطلاع عموم مردم درج شود.« کی نژاد در جلسه ۲۳۸ هیات عالی جذب اعضای 

هیات علمی دانشگاه ها و مراکز آموزشی با اشاره به فرآیند جذب متعهدان خدمت دانشگاه ها که جزء 

اعضای هیات علمی محسوب نمی شوند، گفت: »فرآیند بررسی صلاحیت علمی و عمومی متعهدان 

خدمت باید انجام شود؛ ضمن آنکه این مساله باید شامل اعضای حق التدریس دانشگاه ها نیز 

باشد.« رئیس هیات عالی جذب ادامه داد: »هیات مرکزی جذب وزارت علوم، تحقیقات و فناوری 

مانند هیات مرکزی جذب وزارت بهداشـــت، درمان و آموزش پزشـــکی موظف است دو برابر افراد 

پذیرفته شده در هیات اجرایی جذب، پرونده ها را بررسی کند.« کی نژاد با اشاره به فرآیند اجرایی 

عملکرد جذب در دانشگاه ها در وزارت علوم، تحقیقات و فناوری تاکید کرد: »سازوکار نظارت بر 

این فرآیند باید تعریف شود و گزارش فرآیند جذب اعضای هیات علمی در وزارت علوم، تحقیقات و 

فناوری توسط دبیر هیات مرکزی جذب این وزارتخانه در جلسات آتی ارائه خواهد شد.«

رقابت48۰نخبهقرآنیدرمسابقاتسراسریقرآندانشگاهآزاداسلامی

رئیس پژوهشکده قرآن و عترت دانشگاه آزاد اسلامی گفت: »مرحله نهایی بیست وچهارمین دوره مسابقات 

شفاهی قرآن و عترت دانشگاه آزاد اسلامی که ابتدای سال 9۸ آغاز شده بود، در سه بخش استادان، 

کارکنان و دانشجویان در رشته های مختلف و در سه مرحله برگزار شد. پیش از این بیش از یکصدهزار 

نفر از دانشـــجویان، اســـتادان و کارکنان واحدهای مختلف دانشگاه در مرحله واحدی در این دوره از 

مســـابقات شرکت کرده اند که ۱۰هزار نفر به مرحله استانی راه یافته بودند. برگزیدگان مرحله واحدی 

در مسابقات مرحله استانی شرکت کردند که درنهایت 4۸۰ نفر از شرکت کنندگان به عنوان برگزیدگان 

اســـتان ها به مرحله سراســـری راه یافتند.« وی افزود: »راه یافتگان به مرحله سراسری این مسابقات در 

روزهای ۱۲ تا ۱4 آبان ماه به میزبانی دانشگاه آزاد اسلامی واحد شهر قدس با یکدیگر به رقابت خواهند 

پرداخت.« طالب تاش افزود: »مســـابقات شفاهی بیســـت وپنجمین دوره دانشگاه آزاد اسلامی شامل 

رشـــته های قرائت تحقیق، قرائت ترتیل، حفظ جزء ســـی ام، حفظ پنج جزء، حفظ ۱۰جزء، حفظ ۲۰ 

جزء و حفظ کل قرآن کریم اســـت که تعداد 4۸۰ نفر از نخبگان و منتخبان اســـتانی راه یافته به مرحله 

کشوری در روزهای دوازدهم و سیزدهم آبان ماه با یکدیگر به رقابت سالم و قرآنی خواهند پرداخت.«

رئیسدانشگاهآزاداسلامیدرگفتوگوییمطرحکرد

ردپای برخی مدیران ارشد وزارت بهداشت 

در تغییر رشته دامپزشکی به پزشکی

دکتر محمدمهدی طهرانچی، رئیس دانشـــگاه آزاد اسلامی اخیرا در 

گفت وگویی از حواشـــی پیش آمده درمورد مساله تغییر رشته فرزندان 

اعضای هیات علمی از دامپزشکی به پزشکی پرده برداشت. 

ماجرا از این قرار اســـت که اواخر مهرماه احمد توکلی، نماینده سابق 

مجلس در نامه ای به رئیس هیات امنای دانشگاه آزاد اسلامی از تغییر 

رشـــته ۱۳4 نفر از فرزندان اعضای هیات علمی این دانشگاه از رشته 

دامپزشکی به پزشـــکی خبر داد؛ او در این نامه آورده است: »در سال 

۱۳9۶ به موجب نامه شماره ۸۶۰/۱۵99 معاون علوم پزشکی دانشگاه 

آزاد اســـلامی، برای ارائه تســـهیلات به فرزندان اعضای هیات علمی 

دانشگاه مقرر شـــد تغییر رشته در رشـــته های دکتری حرفه ای برای 

این افراد امکان پذیر باشـــد. این اقدام تبعیضی آشکار برای فرزندان 

اعضای هیات علمی دانشگاه آزاد اسلامی بود. خوشبختانه این مصوبه 

در ســـال 9۷ توسط معاونت آموزشی وزارت بهداشت، درمان و آموزش 

پزشکی لغو شد.« 

بعد از این نامه بود که محســـن نفر، معاون علوم پزشکی دانشگاه آزاد 

اســـلامی در گفت وگویی با مهر اعلام کرد: »در سال 9۶ هیات رئیسه 

دانشگاه مصوبه ای داشت که براساس آن، انتقالات و تغییر رشته انجام 

شده است؛ این مصوبه سال 9۷ لغو شد.« او در پاسخ به اینکه اجرای 

این مصوبه صرفا مربوط به هیات علمی دانشـــگاه آزاد اسلامی بوده یا 

برای هیات علمی ســـایر دانشگاه ها نیز اعمال شده است، خاطرنشان 

کرد: »مصوبات شـــورای عالی انقلاب فرهنگی مشـــخص نکرده است 

که پدر یا مادر باید برای کدام دانشـــگاه باشـــند؛ مصوبه هیات رئیسه 

دانشگاه آزاد اسلامی در آن زمان مشمول هیات علمی سایر دانشگاه ها 

هم شده اســـت و برخی از آن ۱۳4 نفر، پدران شان هیات علمی سایر 

دانشگاه ها بودند.«

 معاون علوم پزشکی دانشگاه آزاد اسلامی همچنین درباره اینکه گفته 

می شود برخی از این افراد براساس آیین نامه، 9۰ درصد نمره کل آخرین 

نفر پذیرفته شده را کسب نکرده اند، اما این امتیاز برای آنها اعمال شده 

و توانســـته اند تغییررشته دهند، گفت: »براساس مصوبه هیات رئیسه، 

نمرات به صورت مشـــروط بوده و ممکن است برخی نمرات مندرج در 

آیین نامه را به طور کامل کســـب نکرده باشـــند.« او در این گفته تاکید 

کرده بود: »این اقدام، با توجه به نظرات شورای عالی انقلاب فرهنگی 

و اختیاراتی که به روسای دانشگاه و وزرا داده بود، اجرایی شده است.« 

همچنین در همـــان روزها بود که معاون حقوقی و امور مجلس وزارت 

بهداشـــت اعلام کرد، تغییر رشـــته فرزندان هیات علمی دانشگاه آزاد 

اسلامی از دامپزشـــکی به پزشکی با تصمیم شعبه 4۵ دیوان عدالت 

اداری متوقف شده است. این مساله با اظهارنظرهایی از سوی مسئولان 

وزارت بهداشت پیرامون کیفیت این مصوبه ادامه داشت تا اینکه رئیس 

دانشگاه آزاد اسلامی اخیرا در گفت وگویی با ایسنا جزئیات قابل توجهی 

درباره این مصوبه ارائه داد. او در این گفت وگو درخصوص تغییر رشـــته 

فرزندان اعضای هیات علمی از دامپزشکی به پزشکی در دانشگاه آزاد 

اسلامی گفت: »در ســـال 9۵ دو نفر از مدیران وقت وزارت بهداشت، 

درمان و آموزش پزشکی که فرزندان آنها در رشته دامپزشکی قبول شده 

بودند، تمایل به تغییر رشـــته از دامپزشکی به داروسازی داشتند که با 

توجه به عدم کسب نمره لازم این کار انجام نشد.« 

وی ادامه داد: »با توجه به فشارهایی که از مجاری مختلف برای حل این 

مشکل به دانشگاه آزاد اسلامی وارد می شد، رئیس وقت این دانشگاه 

در شـــهریور 9۶ پس از اســـتعلام از وزارت بهداشت، درمان و آموزش 

پزشـــکی و اعلام موافقت آن وزارتخانه بـــا انتقال فرزندان این افراد، با 

تعمیـــم این موضوع به کلیه فرزنـــدان هیات علمی برای جلوگیری از 

رفتار تبعیض آمیز با توجه به اختیار مصوبه ۷۳۵ شـــورای عالی انقلاب 

فرهنگی مبنی بر تفویض اختیار وضعیت فرزندان اعضای هیات علمی به 

وزرای علوم، تحقیقات و فناوری و بهداشت، درمان و آموزش پزشکی و 

همچنین دانشگاه آزاد اسلامی استفاده می نماید و لذا تصمیم می گیرد 

جابه جایی رشته دامپزشکی به پزشکی شامل حال همه فرزندان اعضای 

هیات علمی شود.« 

عضو شـــورای عالی انقلاب فرهنگی ادامه داد: »بنابراین این تصمیم 

که فرزندان هیات علمی بتوانند از تســـهیلات تغییر رشته دامپزشکی 

به پزشکی اســـتفاده کنند، مهرماه ۱۳9۶ در هیات رئیسه به تصویب 

می رسد و دانشگاه آزاد اسلامی افراد متقاضی را به صورت مشروط قبل 

از دوره تصدی ریاست دانشگاه از سوی اینجانب ثبت نام می کند.« 

رئیس دانشگاه آزاد اسلامی افزود: »در واقع منشاء این مصوبه درخواست 

برخی مدیران ارشـــد وزارت بهداشت، درمان و آموزشی پزشکی بودند 

که حتی پیگیر اجرای خواســـته خود به شکل دیگری در سال 9۷ نیز 

بودند که موضوع در دوره اینجانب ادامه پیدا نکرد و مصوبه هیات رئیسه 

نیز در اســـفند ماه ســـال قبل لغو شد و با دستور نمکی وزیر بهداشت 

مبنی بر لغو مصوبه کمیسیون موارد خاص وزارت بهداشت در سال 9۷، 

موضوع کاملا منتفی شد.« 

عملکرد دانشگاه های خبر
 علوم پزشکی در سال 97
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تعداد دانشجو

تعداد اساتید

تعداد نشست های علمی

22خرداد بود که دکتر محمدمهدی طهرانچی در حاشیه مراسم سی وهفتمین 
سالگرد تاسیس دانشگاه آزاد اسلامی در جمع خبرنگاران با اشاره به تغییر 
و تحولات صورت گرفته در این دانشگاه طرح »پایش« را از ابتدای سال 
تحصیلی 99-98 اجرایی دانست و اعلام کرد: »با توجه به طرح پایش دانشگاه آزاد اسلامی تحصیلات تکمیلی 
هدفمند می شوند و مقدمات این کار نیز آغاز شده است. در حال حاضر بیش از صدها نظام موضوع در حوزه های 

مختلف پژوهشی احصا شده اند و از سال آینده تمام پایان نامه ها در سامانه پایش به ثبت می رسند.« 
مسئولان دانشگاه آزاد اسلامی حل مشکلات و چالش های جامعه در حوزه هایی مانند اقتصادی، اجتماعی و فرهنگی 
با همکاری و استفاده از ظرفیت اعضای هیات علمی و دانشجویان را یکی از برنامه های خود اعلام کرده اند. آنطور 
که آمار ها نشان می دهد سالانه 8۰ هزار نفر در مقطع کارشناسی ارشد و ۱۰ هزار نفر در مقطعPHD  از دانشگاه 
آزاد اسلامی فارغ التحصیل می شوند. همین ظرفیت بالقوه می تواند برای حل مشکلات کشور بالفعل شود؛ اما همه 

این افراد نمی دانند از کجا و چگونه می توان این مشکلات و مسائل را حل کرد. 
»فرهیختگان« در گذشـــته از نحوه ساختار طرح پایش تا اجرایی و عملیاتی شدن آن، گزارش های متفاوتی را 

منتشر کرده بود که در آخرین گزارش خود که ابتدای شهریور با تیتر »28 ماموریت ملی دانشگاه آزاد اسلامی در 
انتظار مهرماه« منتشـــر شده بود، به ناحیه بندی کل کشور اقدام کرد. در آن گزارش عنوان می شود در هر استان 

چه موضوعی برای طرح پایش انتخاب شده است و دانشجویان چگونه باید این موضوعات را انتخاب کنند. 
آنچه مســـلم است اینکه در اجرای یک طرح ممکن است ایراداتی به وجود بیاید که هنگام طرح ریزی آنها دیده 
نشـــده اند و افراد و دستگاه های درگیر اجرا هنگام عملیاتی شدن طرح به آن پی خواهند برد. »طرح پایش« نیز 
از این قاعده مســـتثنی نخواهد بود. با توجه به اینکه حدود 4۰ روز از اجرایی شدن آن در دانشگاه آزاد اسلامی 
گذشته است، برخی واحد ها در گفت وگو با »فرهیختگان« نکته هایی را از اجرا شدن طرح بیان کرده اند که بعضا 
مشـــکلاتی هم در این نکته ها وجود داشت. علی اکبری، رئیس دبیرخانه های برنامه علمی پایش دانشگاه آزاد 
اسلامی در یک گفت وگوی تفصیلی، پاسخ این سوالات را به »فرهیختگان« داده که با توجه به تکراری بودن برخی 
سوالات، ۱6 مورد مهم آنها در گزارش زیر آورده شده است که تمام این پرسش و پاسخ ها به صورت جداگانه 
قرار گرفته اند. البته در میان این سوالات، برخی واحدها به موردهایی اشاره کرده بودند که از طرف دانشجویان 
عنوان شده بود. پس تمام موارد توسط دانشجویان و واحدهای دانشگاهی جمع آوری و بسته بندی شده است. 

یزدان محمدی، زهرا رمضانی
روزنامه نگار

هر استانی با توجه به ظرفیت هایش برنامه علمی متفاوتی دارد 1
کمیدربارهفعالیتهایصورتگرفتهدرزمانحضورتانبهعنوانرئیسدبیرخانهپایشآزاددانشگاهآزاداسلامیصحبت

کنید.

ــی  ــد ول ــت می کن ــگاه ها فعالی ــگاه ها و آزمایش ــت پژوهش ــل معاون ــه ذی ــم ک ــزی را داری ــازمان مرک ــی س ــه علم ــه برنام ــا دبیرخان م

ــا رئیــس دانشــگاه آزاد اســلامی در ارتبــاط هســتیم و حــدود دو ســال اســت کــه ایــن کار را در اســتان تهــران شــروع  مســتقیما ب

ــی رود،  ــر م ــه جلوت ــی اش هرچ ــل اجرای ــی مراح ــم ول ــام داده ای ــتی آن را انج ــهید بهش ــگاه ش ــز در دانش ــر نی ــم و پیش ت کرده ای

ــه  ــا توجــه ب ــه برنامــه علمــی اســتانی را داریــم و در هــر اســتان نیــز ب ــه لحــاظ اجرایــی، دبیرخان بیشــتر می شــود. در اســتان ها ب

ظرفیت هایــش برنامه هــای علمــی متفاوتــی را بــه آنهــا داده ایــم؛ به طــور مثــال بــه یــزد، نســاجی و بــه میبــد، کاشــی را داده ایــم و 

ــت.  ــلامی اس ــگاه آزاد اس ــی دانش ــث ماموریت گرای ــان بح ــن هم ای

ما با ســـامانه فعالیت می کنیم و هیچ گونه محدودیت جغرافیایی نداریم و این گونه نیســـت که فردی که در استان فارس حضور دارد، 

نتواند در زمینه کاشی فعالیت کند. سامانه »پایش« یعنی سامانه پژوهش اثرگذار یکپارچه شبکه ای راه اندازی و الان بحث شبکه ای 

به طور کامل انجام شده است و محدودیت مکان در این خصوص نداریم. 

طرح آزمایش شده بود 1۰
یکیازمباحثیکهدربارهطرحپایشمطرحمیشود،عدماجرایآنبهصورتپایلوتاست،تصورنمیکنیداینکارباعث

بروزمشکلدررونداجرایآنخواهدشد؟

 اولا اجرای پایلوت آن در دانشگاه آزاد اسلامی معنی ندارد و ثانیا پیش تر همین طرح را در دانشگاه شهید بهشتی اجرا کرده بودیم و 

می دانیم در روند اجرا با چه مشکلی روبه رو هستیم و به همین دلیل تمامی تمهیدات لازم برای رفع موانع و جلوگیری از بروز مشکل 

در طول اجرای طرح پایش را در نظر گرفته ایم. از ســـوی دیگر پایلوت کردن طرح پایش باعث کوچک شـــدن دایره فعالیت می شود، 

چراکه درنهایت می توانستیم چند واحد یا چند استان را درگیر این مساله کنیم، اما هدف مان کل کشور است و حضور چند استان 

در این اجرای طرح نمی تواند مشـــکلی را از کشـــور حل کند. همچنین از اینکه این طرح در کل کشور جواب خواهد داد، با توجه به 

سابقه ای که گفتم، مطمئن هستم. 

جذب دانشجویان برای صنعت 1۳
چنینکاریباعثجذبدانشجویاندربدنهصنعتکشورنیزمیشود؟

حتما. این مســـاله بســـتگی به فعالیت خود دانشـــجو دارد. به طور مثال در شهر ملایر ۷۰ درصد مردم در حوزه مبل و منبت فعالیت 

می کنند. زمانی که نیاز اصلی شان مثلا متخصص رنگ کار مبل و منبت است، اگر بتوانیم دانشجویان این حوزه را به این سمت سوق 

دهیم، قطعا جذب بازار می شوند. این مساله درباره حوزه های دیگر نیز صدق می کند؛ دانشگاه آزاد اسلامی با طرح پایش ظرفیتی 

را ایجاد کرده که اســـتادان و دانشـــجویان را با بخش های مرتبط با رشته تحصیلی شان پیوند دهد، )حال اینکه دانشجو می تواند از 

این ظرفیت استفاده کند یا خیر، مساله دیگری است و به خود دانشجو برمی گردد.( 

کار اصلی دانشگاه مهارت آموزی و بازکردن ظرفیت هاست و در هیچ سندی قید نشده که دانشگاه باید اشتغالزایی کند. ما می توانیم 

ظرفیت ارتباط بین دانشـــجو با صنعت را فراهم کنیم و دیگر اینکه دانشـــجو می تواند استفاده کند یا خیر، به دانشگاه ارتباط ندارد؛ 

اما تصور این است که در اکثر مواقع این نوع ارتباط منجر به اشتغال فرد می شود. 

توازن بین رشته ها و واحدها وجود ندارد 1۶
دانشجویانتحصیلاتتکمیلیدرکشورمابهصورتمتوازندررشتههایمختلفتوزیعنشدهاند،اینمسالهدراجرای

طرحپایشمشکلسازنمیشود؟

نه تنهـا در رشـته ها بلکـه در واحدهـای مختلـف نیـز بـه شـکل متـوازن توزیـع نشـده اند و طـرح پایـش باعـث می شـود ایـن مشـکل 

برطـرف شـود. به طـور مثـال اگـر تعـداد دانشـجویان تحصیـلات تکمیلـی در یـک واحد بیـش از ظرفیـت اعضای هیات علمی اسـت، 

در ایـن طـرح امـکان جابه جایـی آنهـا و گرفتـن پایان نامـه بـا اسـاتید دیگـر واحدهـا فراهـم شـده اسـت، موضوعی که باعث می شـود 

دانشـجو در زمـان مقـرر پایان نامـه اش را بنویسـد و از آن دفـاع کنـد و دیگـر نیـازی نیسـت تـا زمـان خالـی شـدن وقـت اسـاتید واحـد 

خـود منتظـر بماند. 

سرعت پایین سامانه پایش در برخی واحدها مربوط به اینترنت آنهاست 4
تعدادیازروسایواحدهاازسرعتپایینسامانهپایشگلایهداشتهاند.آنانمعتقدندباافزایشکاربران،کاربااینسامانه

بااخلالهمراهمیشود،کمیدراینزمینهصحبتکنید.

این گونه نیســـت و به صورت روزانه ســـامانه را رصد می کنیم. در حال حاضر ۲۶ هزار پروپوزال روی ســـامانه بارگذاری شده و ۳۰۰ 

پایان نامه جدید نیز به صورت روزانه در آن آپلود می شود، همچنین هفت هزار نفر هر روز از سامانه بازدید می کنند و تا امروز ۷۲ هزار 

کاربر داشـــته ایم و جز یک بار که به ســـرورهای دانشگاه آزاد اسلامی حمله شد و سرعت سامانه پایین آمد، هیچ گاه از لحاظ سرعت 

با مشکل روبه رو نبوده ایم. 

در واحدهایی که ســـامانه با مشکل همراه است، به دلیل سرورهای سامانه نیست، بلکه سرعت اینترنت در این واحدها بسیار پایین 

است. از آنجا که سرور سامانه پایش در خود دانشگاه آزاد اسلامی است، به راحتی می توانیم آن را رصد کنیم و به جرات می گویم که 

هیچ گاه این ســـامانه حتی برای ۱۰ دقیقه با اخلال همراه نشـــده است، جز زمانی که به سرورهای دانشگاه آزاد اسلامی حمله شد. 

بـــا این حال بالطبع ما نمی توانیم برای پایین بودن ســـرعت اینترنـــت در واحدهای مختلف کاری انجام دهیم و خود واحد باید برای 

رفع آن اقدام کند. 

ماموریت گرایی واحدها تناقضی با فعالیت اساتید ندارد 2
منظـورازسـامانهشـبکهایایـناسـتکـهدانشـجوییازاسـتان

فـارسمیتوانـددرحـوزهکاشـیورودکنـد،بـهنظـرشـماایـنکار

ضدماموریتگرایـیاسـتانهانیسـت؟

این گونـه نیسـت. به طـور مثـال ایران خـودرو در جـاده کـرج خـودرو 

می سازد، اما کابل های مورد نیاز این کارخانه در استان خراسان ساخته 

می شـود، ولـی ایـن اتفـاق هیچ تناقضـی در رونـد سـاخت خودروهـای 

ایـن شـرکت ایجـاد نکـرده اسـت، در حقیقـت از ظرفیت اسـتان خراسـان 

بـرای سـاخت یـک خـودرو اسـتفاده می شـود. مـا نیـز می خواهیـم از 

ظرفیـت کل کشـور بـرای رفـع مشـکلات اسـتفاده کنیـم. اسـتادی که در 

اسـتان زابـل حضـور دارد امـا علاقه منـد بـه فعالیـت در حوزه نفت اسـت، 

به راحتـی می توانـد بـا اسـتفاده از پایـش بـه علاقـه اش بپـردازد و مـورد 

رصـد نیـز قـرار بگیرد. 

زمینه سازی 2۰ هزار فعالیت پژوهشی ۶
طرحپایش،بحثنظامموضوعاترادرواحدهایدانشگاهیمطرح

کرد،درحالحاضراینمقولهدرتمامیواحدهابهاتمامرسیدهاست؟

نظام موضوعات را از سال گذشته آغاز کرده ایم و پیش از آن تجربه ای 

در ایـن زمینـه در کل کشـور وجـود نداشـت، از ایـن رو زمـان زیـادی از 

مـا گرفـت تـا اسـتادان در ایـن خصـوص پـای کار بیایند. امـروزه تیمی 

بـرای نظـارت بـر نظـام موضوعـات ایجـاد شـده و در هفتـه دو روز در 

ایـن خصـوص جلسـه تشـکیل می شـود. تـلاش می کنیـم کیفیـت 

نظـام موضوعـات کل کشـور را افزایـش دهیـم و همیـن مسـاله کمـی 

سـرعت کار را گرفته اسـت. با این حال ۱۳ برنامه علمی را در سـامانه 

بارگـذاری کرده ایـم و چنـد نظـام موضوعـی دیگر نیـز در مرحله نهایی 

قـرار گرفته انـد و به زودی بارگذاری می شـوند کـه از جمله آنها می توان 

بـه نسـاجی، کویـر اسـتان سـمنان، ذوب آهـن، محیط زیسـت دریایی 

کیـش و... اشـاره کـرد. پیش بینی مـان این اسـت که تا نـوروز 99، ۲۰ 

نظـام موضوعـی جدیـد در سـامانه بارگـذاری خواهـد شـد و می تـوان 

زمینه سـازی ۲۰ هـزار فعالیـت پژوهشـی را فراهـم کـرد کـه در بدترین 

حالـت ۱۰۰ هـزار پایان نامـه در ارتبـاط بـا آنهـا تولید خواهد شـد. 

حضور در صنعت با پایان نامه 11
براســـاسگفتههایشـــما،دانشـــگاهآزاد

اسلامیازظرفیتهایشبرایرفعمشکلات

صنعتاستفادهمیکند؟

قطعا. ظرفیت دانشگاه آزاد اسلامی تولید سالانه 

۱۰4 هزار پایان نامه است، اما در گذشته دانشجو 

تنها پایان نامه اش را می نوشـــت و از دانشـــگاه 

فارغ التحصیل می شـــد، در حالـــی که امروزه 

دانشجو با حضور در بخش های مختلف صنعت 

دست به تولید پایان نامه می زند.

میان عملکرد مثبت و منفی تفاوت می گذاریم 14
طرحپایشدرحوزهتشـــویقیادرصورتکمکاریواحدها،با

آنهاچطوربرخوردمیکند؟

قطعا ما با اســـتفاده از این طرح می توانیم شـــبکه انســـانی مان را 

بشناســـیم و اگر استادی به هر دلیل آن طور که باید به وظایف خود 

عمل نکند، با توجه به اینکه نظارت مان بســـیار بیشـــتر از گذشته 

شـــده، حتما در این زمینه ورود خواهیم کرد. به عبارت دیگر برای 

دانشگاه آزاد اســـلامی دیگر استادی که در تهران فعالیت می کند 

با اســـتادی که در جزیره خـــارک حضور دارد، هیچ تفاوتی نخواهد 

کرد و به راحتی می توانیم بر عملکرد آنها نظارت داشـــته باشـــیم. 

البته با توجه به اینکه سامانه پایش به تازگی راه اندازی شده، هنوز 

اطلاعات مربوط به واحدها و اســـاتید به طور کامل در آن بارگذاری 

نشده، اما تا پایان سال این کار کامل می شود و هیچ مشکلی از این 

بابت نخواهیم داشت. 

متاســـفانه در وزارت علوم نیز شبکه اطلاعاتی کاملی درباره اساتید 

دانشگاه ها وجود ندارد، اما امروزه در دانشگاه آزاد اسلامی با استفاده 

از طرح پایش نه تنها می توانیم مشخصات استاد را به راحتی داشته 

باشیم، بلکه پروپوزال های نوشته شده، مقالات منتشرشده و... که 

از ســـوی یک استاد انجام شده را نیز در اختیار داریم. متاسفانه ما 

تا امروز به این مســـاله فکر نکرده بودیم که شبکه انسانی در کشور 

مهم اســـت و باید از طریق شناخت شبکه انسانی میان افرادی که 

در حوزه خود به خوبی کار می کنند یا افرادی که به هر دلیل کم کار 

هستند، تفاوت قائل شویم. 

تغییر فرهنگ پایان نامه نویسی ۹
یکیازمشکلاتآموزشعالیما،پایاننامههایآمادهایاستکهاقبالزیادینیزازسویدانشجویان

داردامادرطرحپایشدانشـــجوبایدبهطورجدیرویپایاننامهاشکارکند،دانشـــگاهآزاداسلامی

برایایجادانگیزهدانشجویانچهتمهیداتیاندیشیدهاست؟

شاید ساده ترین جواب به این سوال، ایجاد بسته های تشویقی برای دانشجویان باشد که قطعا این کار را انجام 

می دهیم، اما تصور این اســـت که به تدریج باید فرهنگ پایان نامه نویســـی را در میان دانشجویان تغییر دهیم 

که طرح پایش نیز این کار را انجام می دهد. دانشـــگاه آزاد اســـلامی ۱۰4هزار دانشجوی ارشد دارد، درحالی 

که دانشـــگاهی مانند شهید بهشتی پنج تا ۶هزار جمعیت دانشجویی در همه مقاطع دارد و در بدبینانه ترین 

حالت اگر تنها  انگیزه نگارش پایان نامه را بین ۱۰ درصد جمعیت دانشـــجویی ایجاد کنیم، جمعیتی بالغ بر 

۱۰هزار نفر می شود که باز هم دوبرابر جمعیت دانشجویی دانشگاه شهید بهشتی است. 

البته تغییر فرهنگ پایان نامه نویســـی بین دانشجویان کار چندان آســـانی نیست اما قطعا باید چنین کاری 

انجـــام شـــود و حتی اگر با بیشـــترین خطا نیز این کار را انجام دهیم، باز موفـــق خواهیم بود و نمی توان این 

مساله را کتمان کرد. 

در طرح پایش صنعت به دانشگاه اعتماد کرده است ۸
بهترنبودطرحپایشوفعالیتپژوهشیروینظامموضوعاتراباکمکسفارشدهندگان،چهبخش

خصوصیوچهدولتی،انجاممیدادید؟

این کار را نیز دنبال می کنیم، البته رئیس دانشگاه آزاد اسلامی نیز بحث دانشگاه جوار صنعت را مطرح کرده است. 

از سوی دیگر این کار سابقه تاریخی دارد و اگر دانشگاه به صنعت بگوید که می خواهد مشکلی از او حل کند، اینطور 

برداشت می شود که دانشگاه می خواهد پولی را از صنعت بگیرد تا روی یک فعالیت پژوهشی سرمایه گذاری کند، اما بر 

اساس سابقه تاریخی این کار جواب نمی دهد و می بینیم که از طرف صنعت نوعی بدبینی نسبت به دانشگاه وجود دارد 

و در این طرح روند را برعکس دنبال می کنیم، یعنی به صنعت گفته ایم که پولی نمی خواهیم و تنها مشکلات تان را به ما 

بگوییم و دانشگاه نیز وظیفه اش حل آنهاست، وقتی این کار را شروع کردیم، صنعت نیز پشت دانشگاه قرار گرفت. در 

حقیقت بعد از انتشار چندین کتابچه درباره نظام موضوعات، صنعت به ما اعتماد کرد تا جایی که می بینیم در مناطق 

آزاد کیش، ذوب آهن و پدافند غیرعامل تا مرز عقد قرارداد نیز پیش رفته ایم و قرار است آنها در طول تولید پایان نامه های 

مرتبط با خودشان، حضور داشته باشند. به طور مثال کارشناسان ذوب آهن در دانشگاه نجف آباد و متقابلا استادان 

ما در ذوب آهن حضور پیدا کرده اند و با تعامل یکدیگر می توانند روی فعالیت های پژوهشی نظارت داشته باشند. 

زمینه سازی جابه جایی اساتید ۳
درصورتــیکــهاســتادیدرحــوزهمــورد

ــز ــردوعملکــردشنی ــتک ــهاشفعالی علاق

قابلقبــولبــود،امــکانجابهجایــیاواز

واحــدیبــهواحــددیگــروجــوددارد؟

ایــن مســاله وجــود  حتمــا امــکان تحقــق 

ــذار  ــش اثرگ ــامانه پژوه ــاره س ــه درب دارد. البت

یکپارچــه شــبکه ای می تــوان از جنبه هــای 

مختلــف صحبــت کــرد، ایــن ســامانه شــبکه هــم 

ــتادان و  ــی اس ــدن دسترس ــر ش ــث راحت ت باع

دانشــجویان بــه یکدیگــر می شــود، هــم زمینــه 

شــناخت نیــروی انســانی، جمــع آوری داده هــا و 

نظــارت بیشــتر را فراهــم می کنــد. 

تولید ۷۰ هزار پایان نامه مرتبط با پایش ۷
ــرایتمامــی آمــادهنبــودننظــامموضوعــاتب

واحدهــا،باعــثایجــادمشــکلدررونــداجــرای

طــرحپایــشنمیشــود؟

ــبکه ای  ــورت ش ــه ص ــش ب ــرح پای ــون ط ــر، چ خی

ــود،  ــاد نمی ش ــرا ایج ــد اج ــکلی در رون ــت، مش اس

همیــن الان نیــز بــه انــدازه ای زمینــه پژوهشــی در 

ســامانه وجود دارد که پاســخگوی کل کشــور باشــد 

امــا مــا می خواهیــم تنــوع فعالیت هــای پژوهشــی 

ــا  ــر ب ــال حاض ــه در ح ــه اینک ــم، ن ــش دهی را افزای

محدودیــت در ایــن حــوزه روبــه رو باشــیم. چراکه در 

حــال حاضــر ۱۰ هــزار زمینــه پژوهشــی در ســامانه 

ــا ۱۰۰  ــد ۷۰ ت ــز تولی ــان نی ــود دارد و انتظارم وج

ــا همیــن موضوعــات  هــزار پایان نامــه در ارتبــاط ب

پژوهشــی اســت، در حالــی کــه کل پایان نامه هــای 

تولیدی در دانشــگاه آزاد اســلامی در ســال گذشته 

ــود.  ــه ب ــزار پایان نام ۱۰4 ه

سیستم تشویق و تنبیه شکل می گیرد 12
یکیازمشکلاتماایناستکهدرآموزشعالیکشور،اساتیدچه

کارپژوهشیانجامدهندوچهانجامندهند،حقوقشانرادریافت

میکنند،طرحپایشنیزبرایاســـاتیدبستههایتشویقیدرنظر

گرفتهاست؟

این گونه نیست که اگر استادی کار پژوهشی انجام ندهد، هیچ اتفاقی برایش 

نمی افتد؛ چراکه ممکن است دیگر مانند قبل حقوق نگیرد و اگر یک واحد 

به خوبی کار کند، نه تنها اساتید بلکه کل واحد مورد تشویق قرار می گیرند، 

در مقابل نیز کل واحد به اصطلاح تنبیه می شود و اصلا این گونه نیست که 

هیچ اتفاقی برای استادی که کارش را به درستی انجام نمی دهد، نیفتد.

نظارت دقیق است 1۵
بارهاشنیدهایماســـاتیدبدونمطالعهپایاننامه

دانشجویان،شـــروعبهایرادگرفتنازآنکردهو

رونـــددفاعرابهتاخیرمیاندازند،درطرحپایش

برایاینمسالهچهراهکاریاندیشیدهشدهاست؟

در این ســـامانه اتفاقی که رخ می دهد آن اســـت که 

استاد حوزه های مورد علاقه اش را مطرح می کند و ما 

آن حوزه ها را به دانشجویان نشان می دهیم و اتفاقی که 

رخ می دهد، اینکه دانشجو از استان فارس با استادی 

که در استان دیگری حضور دارد، کار مشترکی را شروع 

می کنند و پروپوزال در همان واحد دانشـــجو دنبال 

می شود ولی آن اســـتادی که در استان دیگر است، 

بر آن نظارت می کند و تـــا اینجای کار اتفاق عجیبی 

نیفتـــاده، اما زمانی که اســـتاد به هر دلیلی می گوید 

دانشجو پایان نامه اش را ویرایش کند، نه تنها این مهم 

در سامانه ثبت می شود بلکه استاد باید دلیلش را نیز 

به طور واضح بیان کند و دیگر مثل گذشته نیست که 

اســـتاد به راحتی بتواند این کار را انجام دهد، چراکه 

بازوی نظارتی ما قوی تر از گذشته شده است. همچنین 

اساتید دیگر نمی توانند در زمان مقرر به پایان نامه ها 

رســـیدگی نکنند، چراکه امکان رصد مدت زمانی که 

پایان نامه ای در اختیار اســـتاد قـــرار دارد نیز در این 

سامانه فراهم است. 

۷2 هزار کاربر فعال در سامانه پایش ۵
تعدادکاربراناینسامانهبهتفکیکاستادودانشجوچقدراست؟

به طور کلی ۷۲ هزار کاربر داریم که اســـتاد و دانشـــجو هستند، البته ما در این سامانه اطلاعات را به تفکیک واحد، دانشکده و گروه 

داریم و این ســـامانه به ما امکان جمع آوری اطلاعات و نظارت بیشـــتر بر واحدها را می دهد. با این حال از آنجا که هر روز اطلاعات 

به روز می شود، نمی توان الان آمار دقیقی را از آن ارائه داد. 

وضعیت سامانه پایش در آخرین روز مهرماه 
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